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Мониторинг удовлетворѐнности и вовлечѐнности персонала в работу 
– наиболее эффективный способ взглянуть на организацию глазами со-
трудников. В основе данного исследования лежит метод «360 градусов», 
позволивший оценить компанию CD-Life с различных сторон. 

Организация. Благоприятный психологический климат в коллективе, 
дружеские отношения между сотрудниками. Недостатки: неоперативно 
налаженное взаимодействие между отделами и связь руководителей и под-
чиненных. Сотрудники выше оценивают организацию, если считают, что: 
к ним относятся уважительно и справедливо; руководство заинтересовано 
в позитивных отношениях с подчиненными. 

Знания. Уровень квалификации сотрудников позволяет им быстро 
адаптироваться к изменениям; они понимают необходимость постоянного 
обучения. Сотрудники выше оценивают трудовые ресурсы, если считают 
что: знания и навыки высшего руководства соответствуют современным 
требованиям. 

Стиль управления. Уровень знаний и навыков высшего руководства 
отвечает современным требованиям. В целом, различия в оценке стиля 
управления в CD-Life Могилев невелики. 

Персонал. Сотрудники испытывают чувство личного удовлетворения 
от успешно выполненной работы и ориентированы на профессиональный 
рост. Значимые аспекты психологических установок сотрудников: ощуще-
ние собственной значимости; возможность профессионального и карьер-
ного роста; материальная мотивация. Сотрудники, ощущающие свою зна-
чимость, выше оценивают компетенцию Руководства; возможности для 
профессионального роста, выше оценивают свою значимость в компании. 

Здания. Сотрудникам удобно добираться на работу, однако отмечает-
ся «наличие сложностей с парковкой подъездом на машине», а расположе-
ние офисов не оптимально для эффективного взаимодействия между под-
разделениями и работы с клиентами. 

В целом степень удовлетворенности и вовлеченности персонала     
CD-Life достаточно высока, однако для успешной работы Руководству 
компании необходимо обратить внимание на: уважительное отношение к 
сотрудникам; справедливость оценки труда сотрудников; налаживание 
связи Руководства с подчиненными; предоставление возможности для 
личного развития и профессионального роста.  
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We researched optical characteristics of ZrO2/SiO2 and HfO2/SiO2 multi-
layered optical coatings for definition of possible area of their application. Dur-
ing the work we have investigated these multilayered structures. Two set-ups 
have been created for experimental revealing of their area of application. The 
first set-up was made for measurement of the reflection factor as a function of 
the illuminating light wavelength. The second set-up was used for measurement 
of the reflection factor of monochromatic light in dependence of the reflection 
angle.  

It is necessary to notice that there is a big problem of the reflection reduc-
tion in the optical industry. Because of their industrial importance, antireflection 
coatings for the visible and infrared spectral region are the subject of investiga-
tion and production. So as it is impossible to create an antireflection coating 
across the wide spectrum range every type of coating has only its spectral range 
in which they revealing their optimal antireflection properties. It‘s known that 
multilayer optical structures have unique optical properties enable one to create 
coating with reflection factor less then 1%. So as the techniques of production of 
the layers which thickness doesn't exceed several nanometers are well elaborated 
the new methods of creation of multilayer antireflection coatings are developed. 
It is well-known that the multilayered structure is created by changing in the se-
quence of used materials. For example: a hafnium oxide layer, a silicon oxide 
layer, again a hafnium oxide layer and so on. To ensure that the experimental set-
up and the measurement method allows as obtain correct data, first of all the opt-
ical properties of a usual quartz plate were investigated and compared with data 
received by theoretical calculation.  

The HfO2/SiO2 multilayer coatings were illuminated by 532 nm laser beam 
and it was found out that the reflection factor of this type of coating reaches 35 
%. In the visible range the reflection factor is 40±5%. Since the required factor 
depending on the wavelength changes poorly, it was revealed that HfO2/SiO2 
multilayer coatings have doubtful antireflection properties. The ZrO2/SiO2 multi-
layer optical structure in turn shows frequency selectivity. And its reflection fac-
tor changes from 1 % to 45 %. It was found out that at relatively big angle of ref-
lection of the He-Ne laser beam this structure gets properties of a mirror. Sum-
ming up, it is necessary to notice that the ZrO2/SiO2 antireflection coatings have 
very law reflectance of normally falling light in the far red and infra-red region. 
This allows using these coatings in devices of night vision.  




